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نقش بازار یابان تشــخیص نیازهای بی جواب مردم و ایجاد 

راه حل های جذاب و جدید برای آن ها است 

رشته ي دانشــگاهي کفش از سال 
1387 در مقطع کارداني در دانشگاه 
جامع علمي کاربــردي مرکز فرمانيه 
ایجاد گردید. اولين گروه دانشجویان، 
در همان دانشگاه فارغ التحصيل شدند 
و پس از آن و تا اینک با جذب دانشجو 
و بطور ميانگين 25 نفر در سال، فرایندِ 
آموزش آکادمي با امکانات کم و همکاري 
خوب  دانشگاه جامع علمي کاربردي 
مرکز چرم زرتشــت در حال انجام 
است. یکي از کارگروهاي هيئِت مدیره 
ي جامعه صنعت کفش ایران، کارگروه 
آموزش و استاندارد است و از وظایف 

اصلي این کارگروه اشــاعه ي فرهنگ 
تعامل  و  استانداردســازي  و  آموزشي 
با دانشــگاه و تلاش براي بسترسازي 
فرآیندهاي آموزشي و تحقيقات مي باشد. 
در آخرین جلسه ي این کارگروه یکي از 
تصميمات براي بررســي اثر بخشي 
آموزش  آکادمي، نظرسنجي و گفتگو با 
دانشجویان در حال تحصيل و نيز فارغ 
التحصيلان بود.هر چند که مبناي تصميم، 
گفتگو با تعداد بيشتري از دانشجویان 
و دانش آموختگان بود اما در مرحله ي 
اجرا، مواجهه با اشتياق عزیزان باعث 
گردید تا این گفتگوها با نفرات کمتري 

انجام شود و در شماره هاي متوالي 
نشریه  ادامه داشته باشد. یکي از 
راه هاي اندازه گيري اثربخشي همه 
ي فرآیندها،  نظرسنجي از دریافت 
کنندگان خدمت است. بي آنکه زود 
به قضاوت نشــينيم، گفتگو با این 
عزیزان را در این شماره نشریه به 
چاپ رساندیم و سعي بر این است 
تا با ادامه ي این نظر سنجي ها در 
یک جامعه ي آماري قابل استنتاج، 
براي بهبودِ وضعيت آموزشــي از 
شيوه هاي بازنگري بر اساس بازخور 

استفاده شود.

)گفتگو با دانشجویان و دانش آموختگان رشته ي دانشگاهي کفش(
قسمت اول

حسين ستوده نيا
 دانشجوي سال دوم 
)توليدي کفش باران(

نظر کلي شما در مورد رشته ي دانشگاهي کفش چيست؟
-اين رشته بســيار موثر و خوب است و در واقع به گونه اي تلفيقي از 
اندوخته هاي تجربي و علمي مي باشــد، و پشتوانه اي براي امر ارتقاء 
صنعت كفش ايران محسوب مي گردد، هر چند كه در حال حاضر تا 
مقطع كارداني تدوين و اجرا شــده است، اما يقينا با حمايت صنعت و 
دانشگاه و جامعه ي صنعت كفش ايران . شاهد شكوفايي و نتيجه گيري  
بسيار مطلوبي خواهيم بود. شخصا احساس مي كنم در طول يک سال 
گذشته اطلاعات بسيار مفيدي را از دانشگاه اموخته ام كه يقينا بصورت 

كاربردي از آنها بهره مند مي شوم. و ارزيابي كلي ام اين است كه وجود 
اين رشته و مقاطع بالاتر براي صنعت كفش ايران الزامي است.

 کدام یک از مباحث در طول تحصيل تان، تا کنون برایتان 
از جذابيت بيشتري برخوردار بوده است؟

همه ي مطالبي كه آموخته ام برايم جذابيت داشته از تاريخچه ي كفش 
و شناخت انواع پاي پوش تا طراحي پاي،شناخت مواد، مبحث بازرگاني در 
اين صنعت، و به اين باور رسيده ام كه با آموختن مباحث پايه ، مقدمه اي 
براي رشد و تعالي، ايجاد مي گردد طوري كه براي طراحي از خود ايده 
داشته باشيم و فقط به  كپي كاري، اكتفاء نكنيم. دروس پايه مانند شيمي 
و فيزيک نيز باعث افزايش اطلاعاتي مي گردند كه در دروس اختصاصي 
از آنها بسيار بهره مي بريم.آشنايي با تركيب رنگها و ارائه ي ايده هاي 
بررسي كيفيت موادي كه در كفش به كار مي روند همه از مطالبي هستند 

كه يک جوان مشغول به كار در اين صنعت به آنها نياز دارد.

تحریریه صنعت کفش

گفت و گو
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نظرتان در مورد نحوه ي ارائه ي مطالب توسط اساتيد و 
تناسب مباحث  با خواسته هاي دانشجویان چيست؟

خوشبختانه اساتيد منتخب، بزرگواراني هستند كه هر يک به گونه اي با 
صنعت كفش در ارتباط  كاري و تخصصي هستند و علاوه بر تسلط عملي 
بر مطالبي كه مي آموزند تسلط انتقال مفاهيم نيز دارند و در انديشه ي 
دانشجو براي فراگيري بيشتر ايجاد انگيزه مي نمايند. به عنوان مثال استاد 
موسويان در آموزش شيمي پليمر و شناخت مواد،استاد صفار در دروس 
طراحي و  وي  ژگيهاي انواع كفش، استاد سليمي در دروسي مانند بازرگاني 
، شناخت مواد و آزمايشگاه فيزيک كفش و آشنايي با انواع استانداردها 
و كاربرد آنها در صنعت كفش براي ما جذابيت ويژه اي ايجاد اوليه ي 
طراحي، آشنايي با ساختارِ مواد قابل استفاده در صنعت كفش و چگونگي 
انجام آزمون برروي مواد اوليه، محصولات نيم ساخته و محصول نهايي 
و چگونگي بررسي كيفيت موادي كه در توليد پاي پوش به كار مي روند.

كرده اند.
نظر کلي و پيشنهادات و انتقادتان را مطرح فرمایيد.

 خوب مي دانيم كه صنعت كفش شغل پدرانمان بوده  و ما بايد براي 
ادامه و بقاي آن بكوشيم، دنيا در حال تغيير و نوآوري است بدون آموزش 
به ويژه آموزش آكادمي كه اثربخشي آن به واسطه ي حضور مستمر و 
ارتباط دروس با يكديگر، توسعه محقق نمي شود، بنابراين ما به اميد 
روزي اين تحصيل را در كنار كار شــروع كرديم كه به جبران زحمات 
پدرانمان بتوانيم علاوه بر حفظ صنعت، در راستاي علمي بودن آن نيز 
سهم داشته باشيم. زيرا توليد پاي پوش علاوه بر شغل، يک هنر اصيل 
ايراني و ميراث هنري است. بايد به جايي برسيم كه با افتخار بگوييم : 
اين محصول "يک پاي پوش ايراني است." از همه ي اساتيد و متوليان 
دانشگاه، رياست محترم دانشگاه جناب مهندس فياض بخش و مديريت 
محترم آموزش جناب مهندس مهديان و  كه با وسعِ موجود، ياري مان 
مي دهند سپاس گزارم و مشتاقانه در انتظار ايجاد رشته ي دانشگاهي 

كفش  در مقطع كارشناسي هستم.

اشکان بهروش علمداري 

دانشجوي سال دوم)مدیریت 

توليدي کفش تي ال اس(

نظر کلي شما در مورد رشته دانشگاهي کفش و لازمه ي 
وجود آن و تاثيرگذاري آن چيست؟

 نظرم بسيار مثبت است. وجود اين رشته براي صتعت كفش را الزامي 
تلقي مي كنم، زيرا در يک سال گذشته كه هنوز بسياري از واحدهاي 
تخصصي را نگذرانده ام، برايم بسيار در كار اثربخش بوده است در همه 
ي فرآيندهاي كاري ام از انچه كه مي آموزم بهـــره مي جويم. شايد 
همه ي ما با روش هاي تجربي كم و بيش آشــنايي و مهارت نسبي  
داشته باشيم، اما حضور در كلاس هاي درس دسته جمعي موجب ايجاد 
انگيزه براي فراگيري مطالبي در ما مي نمايد كه با اصول علمي آنها نيز 
آشنا مي شويم. تعبير من از حضور در كلاسهاي دانشگاه، نوعي بيداري 
اســت و خو تا زماني كه وارد دانشگاه در رشته ي كفش نشده بودم تا 
اين حد به شــاخص ها و كميت و كيفيت دقت نمي كردم و با اندازه 
گيري آنها آشنا نبودم. اما اكنون بسيار دقيق تر به مسائل توليد و بازار 
نگاه مي كنم. در مورد اثربخشي اين رشته بايد عرض كنم در اين مدت 
با توجه به آموخته هايم كه برخي از انها به مرحله ي كاربردي رسيده 
است، بسيار اثربخش بوده  و كاهش ضايعات مشاهده مي كنم. يكي از 
بهترين ويژگي هاي تحصيل در رشته دانشگاهي  كفش ارتباط فرايندها 
از شناسايي هاي نيازها و سلايق مشتري تا شناخت مواد و طراحي است 
و ارتباط موثر اين فرآيندها با يكديگر است كه موجب افزايش راندمان 

مي شود.
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بازار یابی کل نگر حرکــت از دید گاه محصول به دید گاه 
مشتری و از فروش محصول به جلب رضایت مشتری است 

عوامل ایجاد جذابيت و علاقه مندي شما به این رشته را به 
طور مختصر بيان فرمایيد.

- عوامل متعددي باعث ايجاد علاقه و اشــتياق من به اين رشته شده 
است. يقينا كمبودهايي مانند فقدان تجهيزات آزمايشگاهي و كارگاهي  در 
آن مشاهده مي شود اما شيوه هاي تدريس اساتيد و مطالب كاربردي و 
آشنايي با روش هاي سيستمي و تسلط اساتيد و حوصله مندي آنها براي 
تفهيم مطالب و نيز دلسوزي خالصانه شان، باعث ايجاد انگيزه و روحيه 
براي شركت در كلاس ها و احساس نياز بيشتر به ايجاد اين رشته در 
مقطع كارشناسي شده است. به زباني ساده ما به اين كلاس ها و مطالب 
و اساتيد انس گرفته ايم و دوست داريم حتما ادامه دار باشد. بسياري از 
مطالب آموخته شده مانند دروس استاد صفار از نظر تئوري و علمي و 
آشنايي با دروس پايه مانند فيزيک و اصول مديريت بازرگاني و آزمايشگاه 
فيزيک كفش توسط مهندس سليمي و نيز كاربرد انواع پليمرها در صنعت 
كفش توسط استاد موسويان برايم بسيار جذابيت ايجاد كرده و با ورود به 

دانشگاه، دريافتم كه چقدر به اين مطالب نيازمندم.
پيشنهاد يا مطلبي براي بهبود برگزاري كلاس ها داريد؟

بله پيشــنهاد من به دست اندركاران صنعت كفش اين است كه تعداد 
دانشجويان بيشتري جذب دانشگاه شوند زيرا با ورود به دانشگاه در مي 
يابيم كه چه نيازمندي هايي وجود دارد كه ما انها را نمي شناسيم. تنوع 
دروس از شناخت مواد تا روانشناسي فروش و مشتري مداري و شناسايي 
تركيبات رنگي و آزمون هاي لازم براي مواد اوليه حتي دروس پايه مانند 
رياضي شــيمي و فيزيک همه از مواردي هستند كه دانش ما را براي 
كسب مزيت در بازار افزايش مي دهند.البته كمبودهايي وجود دارد كه 
شايد با حمايت صنعت از لحاظ معرفي دانشجو و حمايت هاي مادي 
براي تجهيزات ازمايشگاهي بتوان آنها را جبران نمود. . ضمنا پيشنهاد مي 

كنم بازديدهاي عملي كه تعداد شان كم است بيشتر شود.
در پايان از همه ي متوليان دانشگاه علمي كاربردي مركز چرم زرتشت 

تشكر و قدرداني مي كنم.  

عباس آذري قاضياني
 دانش آموخته ي گروه اول

 رشته ي دانشگاهي کفش در مرکز 
علمي کاربردي فرمانيه ) مدیر کنترل 

کيفيت شرکت کفش البرز(

از دانش آموختگان  آقاي آذري، شما 
اولين گروه رشــته ي دانشگاهي کفش هستيد و حدود  
بيست و پنج  سال در این صنعت اشتغال به کار دارید، نظر 
کلي تان را در مورد این رشته و لازمه ي وجود و اثربخشي 
آن با توجه به این که چند ســال از فراغت تحصيل تان 

ميگذرد بيان فرمایيد:
- رشــته ي دانشگاهي كفش، بخشي از خلاء هاي آموزشي صنعت 
كفش ايران را جبران مي نمايد. اين خلاء سالهاست كه احساس مي شد 
و هنوز نيز وجود دارد ،  بنابراين در صنعتي كه عملا " آموزش،  جايگاه 
خاصي نداشت و باورِ نيازمندي به آموزش هم وجود نداشت، تدوين و 
ايجاد رشته ي دانشگاهي كفش، كاري بزرگ و ستودني است و اين كه 
مقطع اوليه ي آن، كارداني بوده است نيز به نظر من از نتيجه ي بهتري 
برخوردار بوده است. زماني كه اولين گروه در مركز فرمانيه براي تحصيل 
جذب شديم، چشم اندازي از اين فرآيند نداشتيم و با توجه به فاصله ي 
زيادي كه بين مقطع تحصيلي قبلي ايجاد شده بود و در ابتدا مانند همه 
ي رشته ها مي بايد دروس پايه مانند رياضي ، شيمي وفيزيک و دروس 
عمومي را مي گذرانديم، جذابيت خاصي برايمان  نداشت و در همان ترم 
اول تحصيلي چند تن از دانشجويان انصراف دادند. تا آن كه مهندس 
لشكري و مهندس سليمي  با تشكيل كارگروهي متشكل از جامعه ي 
صنعت كفش و دانشگاه باعث ايجاد دلگرمي دانشجويان و علاقه مندي 
آنان به ادامه ي تحصيل شدند.اقايان دكتر رزاقي. مهندس لشكري و 
مهندس سليمي از طرف جامعه با متوليان دانشگاه و برگزاري جلسات 
متوالي،  نظارت بر اجراي صحيح فرايندهاي آموزشي را عهده دار شدند.
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مهندس سليمي به عنوان مديرگروه، بهترين اساتيد و مجريان صنعت 
كه توانايي اجرايي .عملي و علمي داشتند را گزينش نمودند و بازديدهاي 
بســيار موثري از كارخانجات توليد چرم، چرم مصنوعي ، پاي پوش ، 
چرمشهر ورامين ، چرمشهر مشهد و ازمايشگاه كفش به عمل آمد و 
حسن اين بازديدها اين  بود كه ما براي اولين بار با چگو نگي فرآيندهاي 
توليد مواد اوليه مورد استفاده در صنعت آشنا مي شديم و در انتقال خواسته 
ها به تامين كنندگان مواد به صورت علــــــــــمي و موفق  وارد 
مذاكره مي شــديم. از طرفي با ارائه دروس تئوري مانند شناخت مواد 
در صنعت كفش، شيمي پليمر، محاسبات آزمايشگاهي و بهره مندي از 
استانداردهاي مورد نياز در صنعت كفش نيز به خوبي آشنا مي شديم و 

باالطبع نظرمان در مورد كار و كارايي و اثربخشي بسيار تغيير مي كرد.
واقعيت اين است كه دنياي كسب و كار امروز، متفاوت با سابق است، 
فناوري اطلاعات و نوآوري در همه ي صنايع دنيا، صنعت را به سمت 
توسعه و مزيت  يابي پيش مي برد،  فقدان رشته ي دانشگاهي كفش در 
ايران ، كشوري كه از پيشينه ي زيادي در توليد كفش برخوردار است ، 
بسيار اسف بار بود. بسيار شفاف است كه همه ي صنايع براي ارتقاء و 
سودآوري تلاش مي كنند و توسعه و پايداري بدون گسترش دانش ، 
فراگيري الزامات و تبادل اطلاعات امكان پذير نيست. همه ي صنايع 
ايران از وجود بركتِ  رشته هاي دانشگاهي با گرايش هاي مختلف در 
مقاطع كارشناسي و كارشناسي ارشد و دكترا برخوردارند. صنايع مشابه 
مانند نســاجي، بدون وجود دانشگاه و آموزش آكادمي، امكان برقراري 
توازن در فضاي رقابتي بازار را نداشتند. درحالي كه صنعت كفش از اين 
رشته در پايين ترين مقطع تحصيلي يعني حتي ديپلم برخوردار نبود. 
حضور در كلاس هاي تئوري و عملي در مقطع كارداني باعث افزايش 
اطلاعات كاربردي شد و شخـــــــصا از اين كه دوره ي كارداني را 

گذرانده ام بسيار خشنودم.

از جذابيت ها و مشکلات
 و مسائل دوره مختصرا" توضيح فرمایيد.

 مشكلات عمدتا" شامل دوري راه و مسير با توجه به شاغل بودن همه 
ي دانشجويان ، كمبود امكانات كارگاهي و آزمايشگاهي و كم و كوتاه 
بودن )مقطع( بوده است  و از جذابيت ها، تعامل كارخانجات و استقبال 
از بازديدهاي موثر بود كه بدون هيچ پنهان كاري امكان بازديد را فراهم 
مي نمودند و مديران مجموعه ها با رغبت و انگيزه به تشريح مباني و 
اصول فرآيندها مي پرداختند و اين موضوع خود، از ارمغان هاي  رشته ي 
دانشگاهي كفش بود كه تيمي از طرف دانشگاه از كارخانجات مختلف 
براي بازديد به كارخانه اي ديگر بروند و از استقبال برخوردار شوند. پيشنهاد 
بنده اين است كه صاحبان محترم صنعت از پايداري اين رشته حمايت 
نمايند، دانشجو معرفي كنند، در جلسات تدوين رشته ي دانشگاهي در 
مقطع كارشناسي شركت نمايند و يا نماينده معرفي نمايند، به فراخوانِ 
تدوين پاسخ گويند و مديرگروه رشته ، مهندس سليمي را تنها نگذارند . 
حيف است اگر اين رشته پايدار نماند و يا ادامه ي آن تدوين نگردد. در 
پايان از مدير عامل محترم كفش البرز جناب آقاي قاسم سعيدي نژاد كه 
امكان تحصيل مرا با معرفي چند دانشجو فراهم نمودند و از مديريت 
محترم عامل شيما كفش جناب عرب، مديريت محترم عامل كفش پيام 
جناب سعيدي نژاد، مدير عامل محترم شركت صنايع چرم وطن جناب 
صالحي پور،  مديريت محترم عامل چرم مشهد جناب مهندس نصيريان، 
مديرعامل محترم كفش الهام جناب شريفي، مديرعامل محترم شركت 
پي يو صنعت نظري جناب نظري و همه ي كارخانجات و شركت هايي 
كه امكان استفاده و بهره مندي از تجربيات . و فراگيري عملكرد  تجهيزات 
توليد و پايش را برايمان فراهم نمودند و نيز از همه ي انديشمنداني كه 
براي تدوين رشته كوشيدند و جناب دكتر عطايي . مهندس لشكري و 
مهندس سليمي و همه ي اساتيد بزرگوار جناب استاد دلشاد ، استاد صفار 
، استاد موسويان و همه ي متوليان دانشگاه جامع علمي كاربردي فرمانيه 

نهايت سپاس و تقدير خود را اعلام مي نمايم. 


